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بازی خوب وابسته به طراحي محتوا
و ساختار است نه تكنيك

گفت وگوي »جوان« با بازي ساز و طراح شخصيت هاي كارتوني

فرهود فرمند، هنرمند جواني اس�ت كه استعداد 
عمده اش در زمينه طراحي شخصيت هاي كارتوني 
اس�ت و علاقه فراوان به اين ش�خصيت ها او را به 
س�مت بازي هاي رايانه اي و بعد طراحي و ساخت 
آنها هدايت كرده اس�ت. چنانچ�ه در ميان اهالي 
اين هنر او را به عنوان يكي از پيشروهاي صنعت 
بازی ايران مي شناسند. فرمند فعال در بنياد ملي 
بازي هاي رايانه اي همچنين در مؤسسه استوديو 
س�رگرمي هاي نيو اس�ت كه به مدت چهار س�ال 
مش�اور و ارزياب دولت در اين حوزه ب�ود. وي از 
سال2017 ارزياب و شريك آموزشي دانشگاهی 
در ايتالياس�ت. از برخي عناوي�ن او در اين زمينه 
مي ت�وان به ب�ازي كوهن�ورد )اولي�ن ابرقهرمان 
تجاري ايران( برن�ده جايزه س�ال بهترين بازي، 
كتاب خاط�رات محيط    ب�ان محيط    بان�ان )برنده 
جايزه بهتري�ن اپليكيش�ن فرهنگ�ي( و بازي و 
كاميك هاي فاويان فن�ري كه به خاط�ر طراحي 
كاراكتر شايسته تقدير شد، اشاره كرد. »جوان« با 
اين فعال بازي هاي رايانه اي گفت وگو كرده است. 

      
 اولين بازي رسمي شما چه بود؟

ش��خصيتي كه خودم طراحي كردم در س��ال1390 با 
نام »كوهنورد« بود. بعد از س��ه س��ال تولي��د با كمك 
تيمي حدود 10نفره س��اخته و روانه بازار ش��د. از قديم 
گفته ان��د براي موفق ش��دن ه��ر آنچه ني��از داري، هم 
اكن��ون داري! و باور به اينكه، جامعه بازي س��ازان ايران 
و مخصوصاً سرمايه گذاران علاقه مند به اين حوزه براي 
سرمايه گذاري نياز به توجه و آگاهي دارند و بازي خوب 
وابس��ته به محتواي طراحي و س��اختار بازي اس��ت نه 
تكنيك، لذا مي شود يك بازي خوب حتي دوبعدي داشت. 
در نتيجه عزمم را جزم كردم تا يك بازي خوب دوبعدي با 

شخصيتي كه خودم طراحي كرده بودم، بسازم. 
 طرح اوليه شخصيت بر چه اساسي بود؟

بر اساس يكسري سناريوی كوتاه كه براي آيتم هاي بين 
برنامه هاي تلويزيون نوشته شده بود و من آن را تبديل 
به طرح يك بازي با يك س��ناريوی كاملًا جديد به جاي 
انيميشن كردم، البته در وهله اول نمي دانستم قرار است 
به اين ترتيب من و تيمم س��كوي حضور و معارفه اولين 

ابرقهرمان تجاري ايران را بسازيم. 
 از چه زمان�ي اين فعاليت ه�اي هنري خود را 

شروع كرديد؟
از كودكي در زمينه نقاش��ي اس��تعداد داشتم و در سن 
10سالگي براي تهيه گزارش تلويزيوني از من به عنوان 
استعداد درخشان از صداوسيما سراغم آمدند. اين علاقه 
با تحصيل در رش��ته گرافيك ادامه پيدا كرد و ش��اخ و 
برگ گرفت كه در ادامه توليد پويانمايي و بعد طراحي و 
توليد بازي هاي رايانه اي را در مس��ير زندگي ام قرار داد، 
طوري كه در سال دوم دانشگاه )1378( بازي هايي كه 
مي ساختم را براي هم دانشگاهي هاي خود مي آوردم تا به 

منزل ببرند و بازي كنند و به من نظرشان را بگويند. 
كجاها دوره ديديد؟

ليسانس ارتباط تصويري)گرافيك( دارم و در دوره هايي 
همچون مديريت پروژه از دانش��گاه صنعتي ش��ريف و 
كارآفريني مركز رشد و نوآوري مارس كانادا حضور يافته 

و گواهي دريافت كرده  ام. 
 چه شد كه بازي »كوهنورد« را ساختيد؟

كوهنورد قب��ل از انتش��ار و در واقع بعد از ارائه نس��خه 
اوليه اش براي معارفه ش��روع به درخشش كرد، همين 
باعث ش��د به دعوت بني��اد ملي بازي ه��اي رايانه اي به 
عنوان كارشناس و ارزياب دولت در حيطه طراحي بازي 
به اين سازمان ملحق شوم. )از س��ال 1389 تا 1393( 

»كوهنورد« در سال1390 منتشر شد. 
 بازتاب هاي كوهنورد در جشنواره ها چگونه 

بود؟
در اولين جش��نواره بين المللي بازي هاي اي��ران نامزد 
دريافت ش��ش جايزه و برنده دو جايزه اصلي شد، يعني 
تنديس بهترين طراحي بازي و تندي��س بهترين بازي 
سال1390 را از آن خود كرد. در جشنواره هاي خارجي 
هم علاقه مندانش را شگفت زده كرد، طوري كه خاطره 
آن تا پنج سال بعد از نمايشگاه گيمزكام آلمان همراه شان 
باشد و سال2016 گفتند در يكي از جشنواره هاي ايتاليا 
س��ازنده كوهنورد را دوباره ملاقات كنن��د و از من براي 
همكاري با دانشگاه بازي سازي در روم به عنوان ارزياب و 

شريك آموزشي دعوت كنند تا به ايشان ملحق شوم. 
 آين�ده بازي س�ازي را در اي�ران چط�ور 

مي بينيد؟
اميدوارم با بهبود وضعيت معيش��ت م��ردم و موقعيت 
سياسي ايران در دنيا، اين آينده تصوير بهتري يابد، چون 
حيات استارت آپ هاي بازي س��ازي به شدت وابسته به 
اتصال به بازار جهاني و سطح رفاهي مردم آن كشور است 
كه از اين دو منظر ايران ش��رايط خوب��ي ندارد و در يك 
نظرسنجي در سال1399 از بين 300نفر بازي ساز 210 

نفر در حال خروج و مهاجرت از كشور بودند. 
 بعد از كوهنورد بازي ه�اي ديگري هم توليد 

كرديد؟
بله دو ش��خصيت ديگر طراحي و معرفي ك��ردم. يكي 
ش��خصيت فاويان فنري و ديگري شخصيت محيط    بان 
نيواح كه ي��ك ابرقهرمان جديد ب��ا دغدغه هاي محيط 

زيستي بعد از كوهنورد است. 
 اين شخصيت هاي جديد ثبت شده اند؟

هر دوی اين شخصيت ها در ايران، امريكا و كانادا به ثبت 
رس��يده اند و آثاري اصيل و در كلاس جهاني محسوب 
مي شوند كه اميدوارم اين دو كاراكتر جديد فقدان حضور 
ش��خصيت هاي نمادين در صنعت س��رگرمي ايران را 
برطرف و باعث سربلندي، اعتمادبه نفس، فرصت سازي 

جهت اشتغال نسل آينده و ثروت س��ازي هر چه بيشتر 
براي ايران باشند. در حال حاضر فاويان فنري دو كتاب 
الكترونيك��ي كاميك و يك بازي رايان��ه اي و محيط    بان 
نيواح يك كتاب خاطرات بر اس��اس داستان هاي واقعي 
محيط    بانان دارند كه علاقه مندان مي توانند از وب سايت 
Niv- studio. com تهي��ه كنن��د. محيط    بان نيواح 
موفقيت كوهن��ورد را تكرار و اولي��ن محصولش يعني 
كتاب خاطرات، برنده جايزه بهترين اپليكيشن فرهنگي 
س��ال1399  ش��د كه قابل نصب روي ويندوز و اندرويد 

است. 
در سال هاي اخير عربستان سعودي نيز وارد  
عرصه هاي فرهنگي از جمله توليد انيميشن 
شده اس�ت، در عرصه بازي س�ازي وضعيت 
اين كش�ور و كش�ورهاي همس�ايه را چطور 

مي بينيد؟
 در بين كشورهاي همسايه تركيه وضعيت بسيار بهتري 
دارد. ه��م محصولات باكيفي��ت در كلاس جهاني و هم 
ش��تاب  دهنده هاي متمركز براي استارت آپ هاي حوزه 
بازي سازي دارد. در مورد كشورهاي عربي اطلاع يا خبر 
خاصي ندارم، يادم است در سال1393 گزارش هايي در 
مورد كمپاني هاي بزرگ بازي سازي خواندم. مثل يوبي 
س��افت در امارات و انتظار مي رفت در اين هش��ت سال 
اتفاقي بيفتد، ولي خبر ش��اخصي در اي��ن خصوص در 
دسترس نيست و شايد بتوان گفت امارات در حوزه بازي 

خود توليدات شاخصي نداشته است. 
 چرا ش�ركت هاي ب�زرگ تج�اري اي�ران از 
موقعيت بازي براي معرفي محصولات خود در 

ايران و خارج استفاده نمي كنند؟
به نظرم بيشتر به دليل عدم آشنايي است يا خاستگاه هاي 
پرهزينه و غيرواقع بينانه اي در بين است. گاهي عدم آشنايي 
باعث مي شود خود سفارش دهنده نداند چه مي خواهد و چه 
چيز برايش مناسب است و اين موضوع بر مشكلات كاري، 
نگراني ها و ريسك هاي سرمايه گذاري شان مي افزايد. در 
حالي كه بازي ها تنها و تنها شكل تبليغات است كه با اعتماد 
و واگذاري طراحي و س��اخت آن به يك تيم بازي س��ازي 
 Niv- studio. com  خوش س��ابقه و خوش فكر مث��ل
مي توانند بسيار درآمدزا باشند. هيچ شكل تبليغاتي ديگري 

ذاتاً خود درآمدزا نيست و نخواهد بود. 
 اين روزها انيميشن»پسر دلفيني« در روسيه 
فروش فوق العاده اي داش�ته و در عرصه بازي 
هم سال هاس�ت ايرانيان در روس�يه حضور 
دارند. به نظرتان بازار روسيه و چين مي تواند 

جبران اين مشكلات را بكند؟
بله، البته روسيه و چين هر دو بازارهاي بزرگي هستند 
و مي توانند براي محصولات ايراني ميزبان خوبي باشند، 
مشروط بر اينكه توليدات قابل رقابت و حيات در اين بازار 

باشد، چون رقابت سرجاي خودش است. 
 نمونه موفقي در همكاري شركت هاي تجاري 

و بازي سازها داشته ايم؟
 HTML5  بيشتر در حوزه بازي هاي تحت مرورگر بر بستر
بازي سازان سفارش هاي مختلفي از سايت هاي متمركز 
بر سرگرمي دريافت مي كنند، بالطبع بين اين سايت ها، 
سايت هاي مربوط به كسب وكارهاي مختلف هم هستند. 
مثلًا Niv بازي سفارش��ي را چند سال پيش براي بانك 
ملي ايران ارائه دادم كه براي وب س��ايت بانك استفاده 
مي ش��د و مخاطبان كودك و نوجوان را هدف خود قرار 
داده بود، اما جا دارد اين نوع بازي هاي تبليغاتي بر بستر 

موبايل نيز ورود كنند. 
 ش�ما فقط در زمين�ه بازي دوبع�دي فعاليت 

می كنيد؟ 
در حال حاضر پروژه هاي ما متمركز روي تكنيك دوبعدي است، 

ولي ان شاءالله سراغ بازي هاي سه بعدي نيز خواهيم رفت. 
 ويژگي بازي دوبعدي نسبت به بازي سه بعدي 

چيست؟
مي تواند با مخاط��ب پيوند قوي تري برق��رار كند، همه 
انسان ها در زندگي نقاشي كردن را تجربه كرده اند و حال  
ديدن اين نقاشي ها در قامت يك بازي يا فيلم، انيميشن 
در قياس با تكنيك سه بعدي دلنشين تر است. از طرفي 
اگر سبك دوبعدي انتخاب شده از لحاظ بصري غني باشد، 
مثلًا شبيه كارهاي ديزني باشد، تاريخ انقضايي نخواهد 
داشت، همانطور كه فيلم هاي انيميش��ن ديزني تاريخ 
انقضا ندارن��د و همچنان مي توان از تماش��اي آنها لذت 
برد. تكنيك سه بعدي در كنار دوبعدي و نه در مقابلش، 
بلكه در قياس يك تكنيك پرزرق و برق تلقي مي شود كه 
درجه بندي دارد، از لحاظ اجرايي وابستگی به سيستم 
اجرايي كارب��ر دارد و گاه هزينه هاي هنگفتي را تحميل 

مي كند يا نسخه هاي قديمي...
 بازي هاي دوبعدي بيشتر در اپليكيشن ها به 
كار مي رود يا هنوز در كنسول هم از اين بازي ها 

استفاده مي شود؟
بازي ه��اي دوبعدي ب��ه خاط��ر مق��رون به صرفه بودن 
بيشتر روي دس��تگاه هاي قابل حمل ديده مي شوند، اين 
مقرون به صرفه بودن هم از لحاظ سخت افزارهاي مورد نياز 
براي اجرا و هم از لحاظ بودجه مورد نياز براي توليد است. 
بازي هاي بسيار خوب دوبعدي روي كنسول ها نيز حضور 
 Hollowknight ،Splunky2 دارند، بازي هايي مثل
 Ori برخي بازي هاي دوبعدي مثل . Steam world و
مي توانند با صرف بودجه بالا، تصاوير دوبعدي يك بازي را 
طوري رقم بزنند كه گويا در حال تماشا كردن يك تابلوی 
نقاش��ي هس��تيد. توليد اين مناظر به صورت سه بعدي 
بس��يار پرخرج، س��نگين براي اجرا و گاه از لحاظ اجرايي 
چالش برانگيز خواهد بود. در حالي كه اجراي دوبعدي آن 
مناظر و نقاشي بودن آنها، همه آن چيزي است كه حتي 
در س��ينما و در بخش جلوه هاي ويژه كارها را براي توليد 

تسهيل مي كند. 

گاهي عدم آشنايي باعث مي شود خود 
س�فارش دهنده نداند چ�ه مي خواهد 
و چه چيز برايش مناس�ب اس�ت و اين 
موضوع بر مش�كلات كاري، نگراني ها 
و ريس�ك هاي سرمايه گذاري ش�ان 
مي افزاي�د. در حالي ك�ه بازي ها تنها و 
تنها شكل تبليغات اس�ت كه با اعتماد 
و واگذاري طراحي و س�اخت آن به يك 
تيم بازي سازي خوش سابقه و خوش فكر  
مي توانن�د بس�يار درآم�دزا باش�ند
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   محمدصادق عابديني
مگر مي شود ايام ماه صفر باشد و زائران كربلاي معلي 
در سفر اربعين باشند و نام راديو  اربعين را نشنيده 
باشند يا مخاطب آن نباشند؟! راديو اربعين در ايام 
ماه صفر، يكي از مش�هورترين راديو هاي معاونت 
صداس�ت كه مخاطبان زيادي در اي�ران و خارج از 
ايران دارد. فرهاد دهنوي، تهيه كننده راديو اربعين و 
از برنامه سازان باسابقه راديو، در گفت و گو با »جوان« 
از چند و چون فعاليت اين شبكه راديويي و تغييرات 

آن براي اربعين سال 1401 گفته است. 
    

 راديو اربعين يك راديوی فصلي است، فلسفه 
راه اندازي راديوهاي فصلي و مناسبتي چيست 

و چطور شد كه راديو اربعين متولد شد؟
در سال1390 صداوسيما تصميم به راه اندازي راديوهاي 
فصلي گرف��ت. راديوهاي فصلي يك��ي از پرطرفدارترين 
راديوها در تمام دنياس��ت. صداوس��يما در آن سال راديو 
تابستانه را راه انداخت كه سه ماه تابس��تان فعال بود. در 
طول آن سه ماه راديوتابستانه مخاطب زيادي جذب كرد و 
يكي از پرمخاطب ترين هاي راديو در آن سال شد. با پايان 
فعاليت آن راديو، تا مدتي تب و تاب راديوهاي فصلي هم 
افتاد تا سال1394 كه آقاي رضا كوچك زاده طرح راه اندازي 
يك شبكه راديويي فصلي به نام راديو اربعين را ارائه كرد. 
جلسات متعددي برگزار شد تا امكان راه اندازي اين راديو 
سنجيده شود. در آن دوران راهپيمايي اربعين هم به شكوه 
امروز نبود و برخي شك داشتند راديو بتواند مخاطب جذب 

كند. با وجود اين راديو فعاليت خود را آغاز كرد. 
 راديو اربعين از ابتدا به عنوان راديوي 24ساعته 

فعاليت داشت؟
نه، در آن روزها فعاليت راديو اربعين 24ساعته نبود، اما در 
هفته دوم فعاليت اين شبكه با اتفاق عجيبي روبه رو شدم و 

آن استقبال بي نظير مردم از راديو اربعين بود. 
 چه اتفاقي رخ داد؟

اتفاق ويژه نس��بت مخاطبان ش��بكه ب��ا در نظر گرفتن 
اين مؤلفه بود كه س��ال اول پخش راديو اربعين است. در 
صداوسيما برنامه هاي پرمخاطبي مانند خندوانه، دورهمي 
و نود، هر كدام در سال اول پخش مخاطب شان به حدي 
نبود كه در سال هاي بعد داشتند، اما راديو اربعين در سال 

اول بيش از همه اين برنامه ها شنونده داشت. 
راديو اربعي�ن  مقط�ع  آن  در  معتقدي�د   

پرمخاطب ترين برنامه صداوسيما بود؟
من در سالي كه راديو اربعين راه اندازي شد، بيش از 20سال 
سابقه حضور در صداوسيما داشتم و براي اولين بار چنين 
اس��تقبالي را مي ديدم و تجربه مي كردم. همين حجم از 
استقبال باعث شد راديو اربعين از سال دوم به يك راديوي 

24ساعته تبديل شود. 
 اش�اره اي ب�ه اس�تقبال بي نظي�ر م�ردم از 
راديو اربعين در همان سال ابتدايي راه اندازي 
داش�تيد، امروز وضعيت مخاطبان اين شبكه 

راديويي را چطور ارزيابي مي كنيد؟
راديو اربعين را مردم مي گردانند و بعد از امام حسين)ع(، 
صاحبان اصلي راديو اربعين هس��تند. آنها هس��تند كه با 
پيامك ها و تماس هاي ش��ان، نظراتي كه بيان مي كنند و 
سؤال هايي كه طرح مي كنند، به برنامه جهت مي دهند. ما 

در راديو اربعين پيگير دغدغه هاي مردم مي شويم و كار 
را به ميل مخاطب پيش مي بريم. 

 سفر اربعين در زمان همه گيري كرونا 
با چالش�ي روبه رو و محدوديت هاي 
بهداشتي، بعضاً مانع سفر اربعين شد. 
در آن ايام راديو اربعين چه رويكردي 
را ب�راي حفظ مخاطبان�ش در پيش 

گرفت؟
سال1398 كه كرونا آمد، تصور من اين بود كه 
به دليل كاهش سفر اربعين و اينكه مردم به خاطر 

محدوديت ها نمي توانند به اين سفر بروند، مخاطب 
راديو اربعين هم ريزش خواهد داشت، اما برخلاف نظر 

من موج استقبال از راديو اربعين همچنان باقي ماند و 
اتفاقاً مردم از دلتنگي هاي خود براي سفر اربعين به ما 
مي گفتند. راديو اربعين بدون تعارف پرمخاطب ترين 

شبكه در تمام رسانه ملي است. 
 با اين حجم از اس�تقبال و تأثيرگذاري كه 
راديو اربعين داشته اس�ت، چرا اين شبكه 
راديوي�ي از حال�ت رادي�و فصل�ي خارج 

نمي شود؟!
اتفاقاً تماس هاي مردمي زيادي داريم كه درخواست 
مي كنند راديو اربعين در طول سال هم ادامه داشته 

باش��د. بگذاريد يك مثال بزنم، در تش��ييع پيكر شهيد 
سردار سليماني ديديم كه مردم بدون هيچ طبقه بندي و 
جناح بندي ای در مراسم شركت كرده بودند. راديو اربعين 
هم همين است، همه مردم آن را براي خودشان مي دانند. 
از دختران جوان گرفته تا پيرمرد و بچه كم س��ن و سال با 
ما تماس مي گيرند و درباره حس ش��ان ب��ه اربعين و امام 
حسين)ع( مي گويند. شايد هضم اين موضوع براي عده اي 
سخت باشد اما اين اتفاقي اس��ت كه در راديو اربعين رخ 

مي دهد. 
 الان كه ما باهم صحبت مي كنيم، بخش عظيمي 
از زائران اربعين حسيني با عبور از مرزها وارد 
كشور عراق شده اند، براي زائراني كه در مسير 
پياده روي هستند، برنامه اي داريد؟ آنها چطور 

مي توانند با راديو اربعين در ارتباط باشند؟
ما يك بخش در راديو اربعين داريم به نام »موكب گزارش« 
يا »زائر گزارش«. با توجه به برقراري اينترنت در مس��ير 
راهپيمايي اربعين، مخاطبان ما از طريق س��امانه »ايران 
صدا« هم��راه ما مي ش��وند. در اين بخش زائ��ران درباره 
مشكلاتي كه در مسير دارند به ما اطلاع مي دهند و ما هم 
س��ريعاً با موكب ها تماس مي گيريم و موضوع را پيگيري 
مي كنيم. بارها شده مثلًا كسي در يك موكب چيزي گم 
كرده است يا حتي از سفر بازمانده و با ما تماس مي گيرد و 

از راديو اربعين كمك مي خواهد. 
يعني در كنار برنامه ه�اي روتين راديو اربعين، 
به بحث مش�كلات زائران كه در سفر هستند 
و زائراني كه قصد آغاز س�فر را دارند هم توجه 

داريد؟

 بله، ما در اين مدت باعث شده ايم بسياري از افراد به زيارت 
اربعين نائل شوند. بارها ش��ده كه مخاطبان راديو اربعين 
تماس گرفته و اعلام كرده اند به دليل مشكلاتي خودشان 
نمي توانند به زيارت نائل شوند، اما هزينه سفر چند نفر را 
تقبل مي كنند، ما هم از طريق راديو اربعين افراد را به آنها 

معرفي كرده ايم. 
 امسال بسياري از زائران اربعين براي اولين بار 
است كه عازم چنين سفري ش�ده اند و تجربه 
قبلي براي مواجه شدن با شرايط سفر اربعين را 
ندارند، براي اين دسته از زائران در راديو اربعين 

برنامه اي ديده شده است؟
يكي از مواردي كه در راديو اربعين به آن پرداخته مي شود، 
آموزش زائران است. اينكه چه چيز همراه داشته باشند، 
مسائل بهداشتي در مسير چه چيزهايي است و حتي اينكه 
چگونه بتوانند با زبان عربي مسائلي را كه در طول سفر ايجاد 

مي شود، حل كنند. 
 براي زائران كلاس هاي راديويي آموزش زبان 

عربي داريد؟
ما يكسري آيتم هاي ضبط شده داريم كه به زوار آموزش 
مي دهد، مثلاً اگر در مسير بيمار شدند، چگونه به عربي اين 
موضوع را مطرح كنند يا اگر خواستند خريد كنند حساب 
و كتاب به عربي چطور مي ش��ود، هر آن چيزي كه تصور 
مي شود يك زائر براي ارتباط با مردم عراق لازم است بداند 

را در اين آيتم ها به او آموزش مي دهيم. 
 راهپيماي�ي اربعي�ن ظرفي�ت وي�ژه اي براي 
كارهاي فرهنگي دارد، در كنار مس�ائلي چون 
آداب زي�ارت و كمك به زائران، آي�ا از توانايي 
فرهنگ س�ازي و ايجاد گفتمان فرهنگي هم 

استفاده كرده ايد؟
اگر درس��ت گفته باشم، س��ال1396 بود، يعني پيش از 
شهادت حاج قاسم، در راديو اربعين ما موضوع اينكه يك 
تصوير كوچك از س��ردار را با خود به سفر اربعين ببريم، 
مطرح كرديم. آن س��ال تصاوير س��ردار در قالب عكس و 

پيكسل در راهپيمايي استفاده شد. 
 بالاخره ارتباط با زائ�ران اربعين آن هم در اين 
چندس�اله كه راديو اربعين برپا ش�ده اس�ت، 
مي تواند خاطرات خوبي را ايج�اد كند، اتفاق 
خاصي بوده است كه در اين سال ها راديو اربعين 

رقم زده باشد؟!
يك روز خانمي با راديو اربعين تماس گرفت، گفت »شوهرم 
فارسي را به س��ختي صحبت مي كند و ايراني نيست، ولي 
شنونده دائمي راديو اربعين است و تازه مسلمان شده است. 
آن زن گفت شوهرم دوست دارد به سفر اربعين برود اما به 
دليل مشكلات مالي ای كه داريم امكان اين سفر براي مان 
مقدر نيست. بعد اين خواهش را مطرح كرد كه اگر مي شود 
كمك كنيد تا شوهرم بتواند به سفر اربعين برود، او مي پرسد 
كه اين حضرت عباس)ع( ش��ما كيس��ت؟!« اين موضوع 
براي من اهميت پيدا كرد كه يك نفر دوست دارد حضرت 
عباس)ع( را بشناس��د و به اربعين برود و بايد برايش كاري 
كنم. از آن زن پرسيدم كه همسرتان پاسپورت دارد؟ گفت 
خير! با آقاي كريمي كه آن زمان مس��ئول امور گذرنامه در 
وزارت امورخارجه بود تماس گرفتم و موضوع را گفتم، وي 
كمك كرد به سرعت پاسپورت صادر شد و پيگيري كرد تا 
ويزاي عراق هم صادر شود. آقاي آذري جهرمي، وزير وقت 
ارتباطات هم هزينه رفت و برگشت آن آقا را تقبل كرد. آن مرد 
تازه مسلمان وقتي به بين الحرمين رسيد با من تماس گرفت، 
آن روز در استوديوي راديو اربعين بودم، پشت تلفن به شدت 
اشك مي ريخت و مي گفت »تازه عظمت امام حسين)ع( و 
حضرت عباس)ع( را ديدم؛ چي��زي كه در هيچ كجاي دنيا 

شبيه آن را نديده بود.«
بخش هايي از فعاليت ه�اي راديو اربعين كه به 
آن اشاره كرديد همگي به زائران ايراني مربوط 
بود، در حالي كه اربعين و راهپيمايي اربعين يك 
حركت جهاني است، براي زائران غيرايراني در 

راديو اربعين كاري انجام شده است؟
پياده روي اربعين يك حركت جهاني اس��ت و ما هم به اين 
دليل با استفاده از كارشناساني از جامعه المصطفي العالميه يا 
ديگر كارشناساني كه به زبان هاي خارجي تسلط دارند، براي 
زائران غيرايراني برنامه داريم. به نظر من راديو اربعين وظيفه 
تبيين و اطلاع رساني درباره اربعين حسيني را دارد، ما وظيفه 
داريم براي هر كسي در اين راه حركت مي كند، برنامه بسازيم 

و اگر در راه مانده باشد، زمينه باز شدن راه را فراهم كنيم. 
 برنامه هاي راديو اربعين نسبت به سال گذشته 
تغييري داشته است؟ بخشی جديد يا رويكرد 

جديدي به اين راديو اضافه شده است؟
امسال دو بخش ويژه اضافه كرده ايم. در بخش اول با حضور 
يكي از مجريان برنامه هاي كودك، براي بچه هايي كه با 
والدين شان در سفر اربعين حضور دارند، برنامه داريم. 
در بخ��ش دوم هر روز با عنوان »بانوان حس��يني« 
مخصوص خانم هايي كه در اربعين حضور دارند، 
دو ساعت برنامه داريم. امسال چيزي كه در فضاي 
مجازي بسيار ديدم و موضع غلطي هم است، القاي 
اين گزاره است كه سفر اربعين يك سفر مردانه 
است و براي بانوان مناسب نيست. ما براي اينكه 
نشان دهيم اين موضوع اشتباه است و حضور زنان 
در راهپيمايي اربعين يك حركت زينب گونه است، 
اين برنامه راديويي را ايجاد كرده ايم. جالب اين است كه 

همه عوامل آن برنامه هم بانوان هستند. 
 علاقه من�دان ب�ه راديو اربعين تا چ�ه زماني 

مي توانند مخاطب برنامه هاي شما باشند؟
آخرين برنامه ما در بعد از ظهر روز 30صفر تا پيش از اذان 
مغرب است. با پايان يافتن ماه صفر فعاليت راديو اربعين 
هم پايان خواهد يافت و احتمالاً به دليل فرا رس��يدن 
ايام ربي��ع الاول، راديو وحدت جايگزي��ن اين راديو 

خواهد شد. 

ما يك بخش در راديو اربعي�ن داريم به نام 
»موكب گزارش« يا »زائر گزارش«. با توجه به 
برقراري اينترنت در مسير راهپيمايي اربعين، 
مخاطبان ما از طريق س�امانه »ايران صدا« 
همراه ما مي شوند. در اين بخش زائران درباره 
مشكلاتي كه در مس�ير دارند به ما اطلاع 
مي دهند و ما هم س�ريعاً با موكب ها تماس 
مي گيريم و موضوع را پيگيري مي كنيم. بارها 
شده مثلاً كسي در يك موكب چيزي گم كرده 
است يا حتي از س�فر بازمانده و با ما تماس 
مي گيرد و از راديو اربعين كمك مي خواهد 

گفت وگوی »جوان« با تهيه كننده راديو  اربعين

دهنوي: راديو  اربعين بدون تعارف پرمخاطب ترين شبكه در تمام رسانه ملي است 

»راديواربعين«رامردمميگردانند


